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 CZK/EUR • 27,020 / +0,010 Kč       CZK/USD •24,375 / –0,099 Kč       PX • 878,51 / +0,11 %       EURo StoXX 50 • 2895,15 / –2,57 %       Zlato • 1 220,88 $ / +1,09 %

Loňský rok by mohl být v kronice Českých aerolinií zapsán  
jako období zmrtvýchvstání. Ze zimních finančních potíží se  
národní dopravce dostal s pomocí akcionářů, kterým nakonec  
udělal radost celoročním provozním ziskem 250 milionů korun.  
nejvyšším za deset let. Předloni se přitom provozní ztráta blížila  
600 milionům. Cenou za návrat k zisku po dlouhých letech je výrazné zmenšení 
společnosti. Loni provozovala jen 16 letadel, což jí vyneslo přezdívku aeroklub. 
Letadla se ale na druhé straně daří výrazně lépe vytěžovat.  ByznyS / str. 4

Poslanci: Zákon ztíží 
zadávání zakázek

Nový zákon o veřejných 
zakázkách ztíží podle 
poslanců zadávání malých 
zakázek. Ministerstvo ujiš-
ťuje, že naopak zadávací 
proces zjednodušuje. str. 2

Závadných reklam  
rok od roku ubývá
Rada pro reklamu loni 
označila za závadné devět 
reklam. Ty poté zadava-
telé z médií či billboardů 
stáhli. str. 5

S&P srazila ratingy  
ropným vývozcům
Americká ratingová agen-
tura hromadně seškrtala 
úvěrové hodnocení vývoz-
ců ropy kvůli trvalým dopa-
dům nízkých cen černého 
zlata na jejich rozpočty. 
Zatím ušetřila Rusko. str. 8

Vratká ukrajinská 
koalice se rozpadla
Proevropská většinová ko-
alice na Ukrajině se včera 
fakticky rozpadla, když 
odchod oznámila stra-
na Svépomoc a koaliční 
smlouvu už dřív vypově-
děla strana Vlast. str. 13
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neumím hrát nic jiného, 
než co zrovna chci
Když má člověk svobodu, musí být 
hodně pevný v kramflecích, aby se 
mu nerozplynula v nekonečno,  
říká písničkář oldřich Janota.

PáteČnÍ RozHoVoR

str. 10–11

nebezpečná 
obrana
Pokud čnb zavede  
na obranu koruny záporné 
úrokové sazby, banky 
přijdou o miliardy.

témA

str. 6
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DaniEl nováK:

Turci si koledujou, že jim tam 
Kurdové s municí od čechů a 
dalších spojenců z nATo ještě 
hezky zatopěj.

twitter.com/e15news

Provozní zisk

250
milionů  
korun

Obsazenost  
letadel

72
procent
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Avantgarda
Konsorcium vedené španělskou společností 
Cintra postaví a bude provozovat šedesát kilo-
metrů dálnice a rychlostní silnice v okolí Brati-
slavy formou PPP, tedy spojení veřejných zdrojů 
se soukromým kapitálem. Hodnota zakázky 
se pohybuje kolem padesáti miliard korun. Snad 
Španělé nezjistí, že jsou pro ně středoevropské 
stavební reálie španělskou vesnicí. To by ovšem 
hrozilo spíše v Česku, kde je kolem přípravy, ale 
i realizace a následného užívání staveb (viz vlny 
na D47) často dost veselo. Nemluvě o experi-
mentech s pépépé. Duch taškařice s Housing  
& Construction ještě úplně nevyvanul. 

Zatímco PPP se odpovědní v Česku po nebla-
hých zkušenostech vyhýbají jako čert kříži, jsou 
Češi ve Visegrádu přece jen v něčem avantgar-
dou. Ne. Řeč není o přístupu k uprchlíkům, ale 
k vysokorychlostním železnicím. Zatímco Poláci 
i Slováci se spokojí s usmolenou stošedesátkou, 
Češi by se rádi svezli dvakrát rychleji. Projekt 
má však hodně daleko do uskutečnění a je otáz-
ka, zda se našinec dříve nesveze o něco pomaleji 
na pramici mezi Dunajem, Odrou a Labem. 
Přesto je to hezké české vizionářství. Moc pěkně 
se o něm čte na kožence v rychlíku bojujícím 
s hodinovým zpožděním.  

Stavbařům otrnulo. Ceny označují za podhod-
nocené a budou zdražovat práci. Asi se už taky 
těší na vysokorychlostní železnice a průplav. 
A vlastníci na dividendy. 

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Jozef sinčák

předseda představenstva Čsa

salmán bin abd al-azíz al saúd

saúdskoarabský král

arsenij Jaceňuk

ukrajinský premiér

Aerolinie byly loni nejúspěšnější 
za deset let, vykázaly provozní zisk 
250 milionů korun. Rok předtím 
skončily ve ztrátě 598 milionů.

str. 4

Agentura Standard & Poor’s srazila 
rating země z A+ s negativním 
výhledem o dva stupně. Největšímu 
vývozci ropy se tak prodraží úvěry.

str. 8

Musí hledat nové koaliční spojence 
poté, co se mu po odchodu strany 
Svépomoc fakticky rozpadla 
proevropská většinová koalice.

str. 13

n Poslanci tvrdí, že by 
se ministryně Šlechtová 
měla soustředit jen na to, 
co požaduje Brusel.

Pavel Otto

Hlavně zadávání menších veřej-
ných zakázek má být napříště 
zatíženo mnohem větší byrokra-
cií než dosud. A ne proto, že to 
po Česku chce Brusel. Podle 
některých poslanců s tím počítá 
návrh nového zákona z dílny 
ministerstva pro místní rozvoj. 
To naopak ujišťuje, že se zadávací 
proces zjednoduší. 

Schválení předlohy požaduje 
Evropská unie, platit má nejpoz-
ději v dubnu. Řadu paragrafů 
z vlastní iniciativy vypracovali 
podřízení ministryně Karly 
Šlechtové (ANO). Z obsáhlé nor-
my čítající přes 130 stran zabírají 
různá tuzemská vylepšení téměř 
polovinu.

„Evropská směrnice z roku 
2014 ukládá národní legislativě 
členského státu povinnost trans-
pozice příslušných ustanovení 

této směrnice, které se vztahují 
k nadlimitním zakázkám. Za-
dávání podlimitních zakázek je 
pouze záležitostí národní legisla-
tivy,“ odůvodňuje člen hospodář-
ského výboru Ivan Adamec (ODS) 
několik úprav přijatých ve dru-

hém čtení. „Namísto výrazného 
zjednodušení zadávání podlimit-
ních zakázek se velmi podrobně 
upravuje postup zadavatelů,“ 
stojí též ve stanovisku Adamce 
k novému zákonu.

Podle navrhovaných změn 
by starostové a další zadava-

telé menších zakázek měli mít 
povinnost oznámit vybrané 
údaje například na internetových 
stránkách obce. Automaticky by 
se pak objevily v centrálním da-
tovém úložišti. Nejvhodnější by 
byl zřejmě Věstník veřejných za-
kázek. Informační povinnost by 
se týkala všech zakázek, jejichž 
hodnota přesáhne padesát tisíc 
korun. Podobný model funguje 
v Rakousku.

K nové normě se sešlo přes 
dvě stě pozměňovacích návr-
hů. Mimo jiné o zvýšení limitu 
na vícepráce ze třiceti na padesát 
procent nebo stropu pro malé 
koncesní řízení až na sto milionů.

Zákonodárci samostatně 
předložili čtyři desítky úprav, 
s dalšími 170 přišly tři sněmovní 
výbory. Šlechtová je proti návrhu 
Martina Plíška (TOP 09), který 
má zamezit firmám, v nichž 
vlastní nejméně deset procent 
člen vlády, ucházet se o veřej-
né zakázky. Opatření, s nímž 
souhlasil ústavně-právní výbor, 
by se dotklo Agrofertu minist-
ra financí a šéfa ANO Andreje 
Babiše. 

zákon o zakázkách 
ztíží jejich zadávání 

Z obsáhlé normy 
čítající přes

130 stran
zabírají tuzemská vylepšení 

evropské směrnice
téměř polovinu.

Prioritou česka i visegrádské čtyřky je, aby Řecko zvládalo lépe ochranu své hranice s Tureckem a aby 
Turecko naplňovalo dohodu, kterou s EU loni uzavřelo. Při příchodu do bruselského paláce Justus Lipsius, kde 
začal summit evropské osmadvacítky, to řekl premiér Bohuslav Sobotka. Pokud Řecko a Turecko nebudou plnit 
závazky, je podle něho třeba přistoupit k plánu B, tedy vzniku nové schengenské hranice severně od Řecka. 
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Po krachu společnosti 
Viktoriagruppe v německém 
Kraillingu se Česko nemohlo 
dostat ke své naftě za více než 
miliardu korun, kterou mělo 
uloženou v tamních skladech. 
Teď si ji může odvézt. Původní 
informace 
týdeníku Dotyk 
potvrdil mluvčí 
Správy státních 
hmotných 
rezerv Jakub 
Linka. Podle 
týdeníku ale 
získat naftu 
zpět nebude 
snadné. Insol-
venční správce 
totiž stanovil 
termín odvozu 
do 30. dubna. 

 „Termín stanovený 
insolvenčním správcem je 
nesmyslný. Už při minulých 
jednáních totiž přiznal, 
že odvoz nafty zabere šest 
až osm měsíců. A dostali jsme 
od pana správce skutečně také 
informaci, že hodlá vlastnic-
tví samotné nafty zažalovat,“ 
uvedl pro Dotyk šéf SSHR 
Pavel Švagr. Správa podle něj 

nicméně bude hledat cestu, 
jak naftu z Německa reálně 
dostat. „Je to náznak dobré 
zprávy, ale skutečně dobrá 
zpráva to bude až ve chvíli, 
kdy bude nafta na území naší 
republiky,“ reagoval ministr 

průmyslu 
a obchodu 
Jan Mládek 
(ČSSD). 

S insolvenč-
ním správcem 
Viktoria-
gruppe Mirko 
Möllenem 
se Česko pře 
o vlastnictví 
nafty od vyhlá-
šení insolvence 
firmy v prosin-
ci 2014. Kromě 

nafty jde v případu i o další 
pohledávky, Češi celkem náro-
kují až 1,8 miliardy korun. 

V prosinci podala SSHR 
v Německu trestní oznámení 
na neznámého pachatele. 
Podle Švagra existovalo pode-
zření ze spáchání trestného 
činu podvodu a porušení 
povinnosti při správě cizího 
majetku. /čtk/ Více e15.cz

n Společná expertní 
skupina má vyřešit 
hrozící ekologický 
problém.

Jan Stuchlík

Pokračování těžby v polském 
hnědouhelném lomu Turow, 
který leží těsně za hranicemi 
Frýdlantského výběžku, ne-
smí ohrozit životní prostředí 
a kvalitu života českých 
občanů. Tento vzkaz tlumočil 
svému rezortnímu kolego-
vi český ministr životního 
prostředí Richard Brabec. 
Studie Frýdlantské vodáren-
ské společnosti ukázala, že za 
pokračující těžby by do dvace-
ti let zmizela voda ve studních 
v části Frýdlantska a Hrádec-
ka. Česko stále čeká na do-
kumentaci EIA, aby se podle 
mezinárodních úmluv mohlo 

stát přímým účastníkem me-
zistátního posuzování vlivů 
záměru na životní prostředí.

„Polští kolegové přislíbili 
doplnění informací včetně 
hydrologického a hydro-
geologického posud-
ku, vyhodnocení 
vlivů záměru 
na podzemní 
a povrchové 
vody a vy-
hodnocení 
vodních po-
měrů na území 
Česka,“ uvedl 
Brabec. Obě země 
se také dohodly 
na vytvoření pracovní 
skupiny svých odborníků 
včetně zástupce investora 
dolu Turow. Experti budou 
mít za úkol vytvořit obou-
stranně odsouhlasené řešení 
vlivu dolu Turow na vodní 
poměry na českém území. 

Podle pesimistického 
scénáře dopadů na vodo-
hospodářské poměry by 
o vodu přišlo město Frýd-
lant a přilehlé obce. „Pak by 

se Frýdlantsko muselo 
napojit na přehrady 

Josefův Důl a Souš 
v Jizerských ho-

rách. Náklady 
by přesáhly 
1,5 miliardy 
korun. Navíc 
by se muselo 

změnit celé 
zásobování vo-

dou v Jizerských 
horách,“ uvedl 

před časem Petr Olyšar, 
ředitel Frýdlantské vodáren-
ské společnosti. Provozovatel 
lomu Turow, státní PGE GiEK, 
v žádosti o posouzení vlivu 
na životní prostředí žádné ex-
trémní dopady na zásobování 
vodou neuvedl. Více e15.cz

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 23.2. Praha 4+* AI 20 990 Kč
SENEGAL 8 23.2. Praha 4* AI 25 690 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 26.2. Praha 4* AI 24 190 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 28.2. Praha 4* AI 10 190 Kč
DOMINIKÁNA – PUERTO PLATA 12 1.3. Praha 4* AI 34 290 Kč
DOMINIKÁNA – SAMANÁ 12 1.3. Praha 4* AI 36 990 Kč
KUBA 12 2.3. Praha 4* AI 42 490 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 2.3. Praha 4* AI 9 590 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 2.3. Praha 4* PP 16 990 Kč
KEŇA 12 4.3. Praha 4*+ AI 32 490 Kč

ZANZIBAR 11 15.3. Praha 4* soft AI 33 390 Kč

EUROVÍKEND – ISTANBUL 4 25.3. Praha 3* SN 10 990 Kč

EUROVÍKEND – ŘÍM 4 26.3. Praha 3* SN 11 990 Kč

SRÍ LANKA 11 29.3. Praha 3* PP 40 990 Kč

LYŽE – ITÁLIE – VAL DI FIEMME 5 6.3. VD 3+* PP 4 390 Kč

Last Minute

Sleva až 25 % na Léto 2016 !
Pouze při rezervaci do 29. 2. 2016. 

E15_126x136_19.2.indd   1 18.2.2016   14:16:09
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Do 30. dubna nelze  
naftu odvézt. 
Insolvenční 
správce už dříve 
přiznal, že to 
zabere šest až osm 
měsíců.

Frýdlantsko 
by v krajním případě 

muselo brát vodu 
z přehrad v Jizerských 

horách, což by stálo přes

1,5
miliardy.

Frýdlantsku hrozí ztráta 
vody kvůli těžbě v Polsku

Ústavní soudci kárají 
Nejvyšší soud 
Nejvyšší soud podle 
ústavních soudců nere-
spektuje jejich závazný 
názor na dobrou víru při 
nabývání majetku od ne-
vlastníka, a vybočuje tak 
ze své pravomoci. Nález 
Ústavního soudu přímo 
hovoří o krajně nežádoucím 
judikaturním rozkolu. Ten 
dopadá na nižší soudy při 
rozhodování obdobných 
sporů, stejně jako na vlast-
níky nemovitostí zapsa-
ných v katastru.

ANO podmiňuje koalici 
setrváním Krnáčové 
Pražské ANO si klade jako 
podmínku pro vytvoření 
nové koalice setrvání pri-
mátorky Adriany Krnáčové 
(ANO) ve funkci. Hnutí 
zároveň čeká na seznam 
požadavků od TOP 09, o ko-
alici bude jednat i s ODS. 
Původní koalice ANO, ČSSD 

a Trojkoalice se rozpadla 
loni v říjnu.  názory str. 14

Firmy žalují Prahu 
o miliardu kvůli Blance 
Společnosti ČKD Praha DIZ 
a Inženýring dopravních 
staveb podaly k rozhodčí-
mu soudu žaloby na Prahu 
kvůli neproplaceným fak-
turám za tunelový kom-
plex Blanka. Celkem žalují 
město o zhruba miliardu 
korun. Hlavní město podle 
náměstka nároky firem 
neuznává.

Kraj zastavil obří tendr 
na opravu nemocnice 
Královéhradecký kraj zrušil 
miliardový tendr na rekon-
strukci Oblastní nemocnice 
Náchod. Chce nechat udělat 
revizi nedostatečně zpraco-
vané projektové dokumen-
tace. Nové výběrové řízení 
kraj plánuje vyhlásit na 
přelomu května a června. 
/čtk/

Krátce

naftu z německa  
si česko může odvézt 

a160000341� inzerce
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n Při zmenšení flotily 
se národnímu doprav-
ci dařilo lépe obsazo-
vat letadla. K obratu 
v hospodaření po-
mohla i levná ropa. 

Jan Šindelář

České aerolinie mají za 
sebou nejúspěšnější rok 
poslední desetiletky. Po 
privatizaci udělaly loni 
významný krok k záchraně, 
když vykázaly provozní zisk 
ve výši 250 milionů korun. 
Rok před tím přitom měly 
ve stejné kolonce provozní 
ztrátu 598 milionů.

 „Zmenšili jsme flotilu na 
úroveň, která je adekvátní 
kapacitě trhu. Zjednodušili 
jsme cenovou politiku a ma-
ximalizovali počet hodin ve 
vzduchu,“ řekl deníku E15 
předseda představenstva 
Jozef Sinčák. Celkovým vý-
sledkem hospodaření je zisk 
223 milionů, když v roce 
2014 si společnost připsala 
ztrátu 631 milionů. ČSA loni 
provozovaly 16 letounů, rok 
předtím využívaly až  
23 strojů. Menší flotile od-
povídal loni počet pasažérů 
i tržby. Firma na svých pra-
videlných linkách přepra-
vila dva miliony lidí, v roce 
2014 to bylo o 300 tisíc více. 
Tržby se snížily o 15 procent 

České aerolinie po privatizaci 
vydělaly skoro čtvrt miliardy

Velký rozhovor najdete  
v pondělním vydání týdeníku

České aerolinie letos v září 
po desetiletích opustí areál 
pražského mezinárodního 
letiště. Sídlo přesunou 
z elipsovité budovy APC 
zhruba o šest kilometrů 
do kancelářské budovy na 
Evropské třídě. Nedohodly 
se totiž na snížení nájmu 
s Českým Aeroholdingem, 
který je majitelem APC 
a pětinovým akcionářem ČSA. 
Budova otevřená v roce 2002 
původně aeroliniím patřila, 
v roce 2009 ji ale v rámci 
odvracení krachu prodaly 
Letišti Praha za 600 milionů. 
Majetek letiště později pohltil 
nově vzniklý aeroholding. 

ČsA se stěhují 
z letiště

na osm miliard. Letadla ale 
loni létala výrazně plněj-
ší, průměrná obsazenost 
vzrostla o pět procentních 
bodů na 72 procent. To je 
číslo v posledních letech 
nevídané. 

„Firma tím ukazuje, že 
je životaschopná,“ tvrdí 
Sinčák. Aeroliniím, které 
ještě jako výhradně státní 
firma po léta balancova-
ly na hraně krachu, loni 
pomohlo i několik vnějších 

okolností. Na prvním místě 
je to levná ropa, díky níž 
i při započítání posilujícího 
dolaru společnost ušetřila 
272 milionů korun. Dalších 
sto milionů přinesl prodej 
dvou starých boeingů v prv-
ním kvartále. Naopak bylo 
třeba vytvořit rezervu 180 
milionů na opravu motoru, 
který se porouchal v listo-
padu na letu z Amsterdamu. 
„Když to sečtu, tak zhruba 
190 milionů nám dal osud. 

Zbytek z těch 850 milionů, 
což je meziročně rozdíl 
v provozním výsledku, jsme 
si museli odpracovat tvrdou 
restrukturalizací,“ doplnil 
Sinčák. V dobrém světle vidí 
výsledky dopravce i ana-
lytik společnosti Cyrrus 
Tomáš Menčík. 

„Mají se čím chlubit, 
ale jsou stále velmi křehcí 
a zranitelní,“ řekl Menčík. 
Firmu přirovnal k paciento-
vi, který překonal klinickou 

smrt a začíná rehabilitovat. 
Podle něj by k definitivní 
úlevě potřebovaly ČSA sedět 
alespoň na miliardovém 
polštáři, aby se mohly po-
stavit případným nečeka-
ným otřesům na trhu. 

n Předseda předsta-
venstva ČSA Jozef Sin-
čák zůstává opatrným 
optimistou. Firma 
by letos ráda zvýšila 
počet cestujících. 

Jan Šindelář

 Co plánujete na letošek, 
především na léto?
Chceme létat zhruba ve 
stejném rozsahu jako loni, 
máme přitom ambice pře-

Jozef sinčák: Plán zůstává konzervativní
pravit více cestujících. To 
znamená zvýšit obsazenost, 
která se loni přehoupla přes 
70 procent. I proto jsme 
zavedli levnější letenky pro 
cestující, kteří mají pouze 
palubní zavazadlo.
 

 Zopakujete loňský 
finanční výsledek?
Pro finanční plán je velmi 
důležité naplnění určitých 
předpokladů. Pokud bude 
ropa na úrovni kolem 550 do-
larů za tunu a dolar se bude 
pohybovat vůči koruně na 

dnešní úrovni, tak chceme 
dosáhnout provozního 
výsledku zhruba 180 milionů 
korun. Může se to oproti 
loňsku jevit jako snížení, ale 
raději zůstáváme v našich 
plánech velmi konzervativní. 
Ve skutečnosti věřím v lepší 
výsledek, jako se to povedlo 
loni.  

 Když shrnu příběh ČSA 
v posledních letech, tak 
je na první pohled zřejmé 
především neustálé zmen-
šování flotily. Z 50 letadel 

k dnešku zbylo 16. Jak ten 
vývoj hodnotíte? 
Hodnotit společnost jen 
podle počtu letadel je ošidné. 
Firma měla padesát letadel 
a generovala historicky nej-
větší ztráty. Teď má 16 letadel 
a poprvé dosáhla provozního 
zisku, protože se chovala hos-
podárně a pomohly i příznivé 
okolnosti. 

z PAdesáti nA šestnáct. 
Vzdušná flotila aerolinky ČSA 
se postupně výrazně redukuje. 
Menší počet letadel přispěl 
k vylepšení hospodaření.
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n Devět reklam loni 
označila Rada pro 
reklamu za závadné. 
Ty následně zadava-
telé stáhli z médií či 
billboardů.

Dušan Kütner

Reklama na zbraně s foto-
grafií popraveného humanit-
ního pracovníka, nevhodné 
použití snímků imigrantů 
či klamavá prezentace léčby 
rakoviny. To jsou případy 
reklam, které loni uznala 
arbitrážní komise Rady 
pro reklamu za závadné 
či zavádějící. Ve srovnání 
s minulým desetiletím ale 
obecně nevhodných reklam 
i stížností ubývá a bylo jich 
nejméně od roku 2002.

Loni tak přišlo přes 
čtyřicet stížností, komise 
vyhověla devíti z nich. Ještě 
před deseti lety řešila rada 
přes sedm desítek stížnos-
tí ročně a počet reklam 
označených jako závadné 
dosahoval až dvaceti za rok. 
„Větší zadavatelé již vesměs 
disponují vlastními etickými 
kodexy, které jdou v mnoha 

případech nad rámec etické-
ho kodexu rady a tuto praxi 
přenášejí i na agentury, se 
kterými spolupracují. K flag-
rantnímu porušení etických 
norem již nedochází a trh je 
do jisté míry kultivovaný,“ 
míní výkonný ředitel rady 
sdružující největší tuzemské 
zadavatele reklamy 
Ladislav Šťastný.

S tím souhlasí 
i experti z re-
klamního trhu. 
„Reklamní 
agentury se 
už mnohem 
lépe orientují 
nejen v zákon-
ných normách, 
ale především se 
naučily lépe pohybo-
vat v etickém prostoru, 
který jim etický kodex rady 
vymezuje,“ říká prezident 
Asociace českých reklam-
ních agentur Pavel Brabec. 
„Do jisté míry také k této 
situaci přispívá skutečnost, 
že relativně dost kreativních 
řešení je korporátních a při-
cházejí ze zahraničí v rámci 
globální komunikace značek 
na evropském trhu,“ dodává.

Asi největší rozruch loni 
vzbudila reklama vysoko-

mýtské společnosti prodá-
vající zbraně Zelený sport, 
která v časopise Střelecký 
sport použila fotku Davida 
Hainese popravovaného 
členy radikálního hnutí 
Islámský stát. Fotku doplnila 
textem „S holýma rukama 
můžete být brzy na kolenou“. 

Kvůli reklamě dostala 
firma pokutu od 

živnostenského 
úřadu  

75 tisíc korun, 
společnost se 
ale odvolala. 
Kvůli tématu 
imigrantů 

v Evropě 
vzbudila neli-

bost i reklama 
internetového 

obchodu Top-Army-
Shop.cz. 

Leták nabízející obranné 
prostředky totiž doplnila 
o skupinu běženců a slo-
ganem „...ať se nám to líbí 
nebo ne – migranti jsou 
tady“. Mezi „hříšníky“ jsou 
ale i reklamy na automobily 
Hyundai i20, časopisu dTest, 
České spořitelny, skladů sta-
vebnin BIOS, pražského pro-
tonového centra, Granette & 
Starorežné a řetězce Billa.

závadných reklam  
rok od roku ubývá

Rada pro reklamu  
loni obdržela přes

40
stížností 

na nevhodné 
reklamy.

n Vítězem jednoho 
z největších potravi-
nářských tendrů Sprá-
vy státních hmotných 
rezerv na sušené 
mléko vyhrála Olma 
z holdingu Agrofert. 

Dušan Kütner

Mlékárna Olma státu v první 
etapě tendru dodá pět set 
tun sušeného mléka za  
32 milionů korun. Dalších 
šest částí tendru za téměř 
190 milionů ale správa kvůli 
nezájmu musela zrušit a vy-
hlásí jej znovu.

O tendr se přitom zajíma-
ly i jiné mlékárny, které se 
státem o možnosti prodeje 
sušeného mléka do státních 
rezerv jednaly přes rok. 
Cílem tendru bylo zmírnit 
dopady mléčné krize, která 
mlékařům přinesla stamili-
onové ztráty. „Na podmínky, 
které správa nastavila, by-
chom ale doplatili. Zakázka 
by nám přinesla ztrátu ko-
lem sedmi až osmi milionů 
korun,“ řekl již dříve deníku 
E15 majitel jedné z největ-
ších firem z oboru skupiny 
Interlacto Oldřich Gojiš. Ob-
dobný odhad měla i největší 
česká mlékárna Madeta. 

„V mnoha bodech není 
vůbec reálné podmínkám 
správy vyhovět, například 
po stránce vzorkování nebo 
obměny pytlů. Tudíž jsme 
se rozhodli, že do tendru 
nevstoupíme,“ podotkl šéf 
Madety Milan Teplý. Nákup 
potravin do státních rezerv 
se správě dlouhodobě nedaří 
realizovat. 

Za loňský rok kvůli často 
nulovému zájmu zrušila 
pět soutěží a nyní v lednu 
dalších pět. Podle správy je 
za nízkým zájmem nastavení 
přísnějších pravidel. Firmy 
tvrdí, že jsou prostě ekono-
micky nevýhodné. 

Mléko do státních rezerv
dodá babišova Olma

PrOdeJ býVAlé fArMy bOlkA POlíVky v Olšanech na 
Vyškovsku dražitel odložil na konec dubna. Žádný ze zájemců 
o zavřený areál totiž nesložil do konce prvního kola elektronic-
ké aukce kauci 300 tisíc korun. Odborný posudek z roku 2013 
farmu ocenil na 18,5 milionu. 

ChátrAjíCí fArMA
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Bývalý tajemník ČD  
chce Železniční banku
Švýcarská investiční sku-
pina Touzimsky Kapital 
českého byznysmena Jana 
Veverky se zajímá o fi-
nanční sektor. Její dceřiná 
společnost Genoa Finance 
si zaregistrovala ochrannou 
známku na logo a název 
Železniční banka. Skupina 
je známá díky investicím 
do reklamní společnosti 
BigBoard a internetového 
vyhledávače letenek Sky-
picker. /pav/ Více e15.cz

ČSOB mírně  
zvýšila zisk
Největší tuzemská banka 
ČSOB loni vydělala čtrnáct 
miliard korun, tedy o tři 
procenta více než o rok 

dříve. Pomohl jí rostoucí 
počet úvěrů, jejich objem 
vzrostl o šest procent. 
Objem vkladů přitom jen o 
pět. ČSOB nicméně zůstává 
za průměrem trhu. Všechny 
české banky loni totiž podle 
dat České národní banky 
vydělaly 65,7 miliardy 
korun, meziročně o pět 
procent více. /pez/

Oprava hlavního nádraží 
bude pokračovat
Italský nájemce pražského 
hlavního nádraží, spo-
lečnost Grandi Stazioni, 
plánuje zahájit opravy 
na fasádě střední části 
historické Fantovy budovy. 
Práce by měly začít ještě 
během února a potrvají 
zhruba rok. /čtk/

Krátce
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n Přinejmenším přes 
půl miliardy korun 
každý rok, potenciál-
ně ale i řádově více. 
Takové ztráty mohou 
potkat domácí ban-
kovní sektor v přípa-
dě, že Česká národní 
banka vystřelí zápor-
né úroky, tedy jeden 
ze svých posledních 
projektilů na obranu 
slabé koruny. 

Jaroslav Bukovský 

Bankovním domům v Česku 
by každá desetina procenta 
sazby s minusovým zna-
ménkem navíc umazala 
zhruba miliardu korun, tedy 
půldruhého procenta jejich 
celoročního zisku. 

Banky mají v současnosti 
uloženo u ČNB rekordní 
objem peněz kolem jednoho 
bilionu korun, což 
odpovídá čtvrtině 
všech přijatých 
klientských 
vkladů. Pro 
domácí 
finančníky 
jde momen-
tálně o nej-
výnosnější 
možnost, 
kterak uplatnit 
obrovský přebytek 
hotovosti, o který není 
zájem na trhu. Centrální ban-
ka totiž uložené prostředky 
úročí 0,05 procenty. 

„Domácí banky nemají za 
současných tržních pod-
mínek a požadavků regu-
látora na kapitál příliš na 
výběr, kam s volnými penězi. 
I v případě poklesu sazeb 
ČNB do záporu by tak zřejmě 
své úložky u centrální banky 
nikterak masivně nelikvi-
dovaly,“ uvádí analytik J&T 
Banky Petr Sklenář. Z ulože-
ných peněz by tak inkasovaly 
ztrátu, kterou by se jim však 
podle odborníků jen obtížně 
dařilo přenést na klienty.

„Místo zavedení záporných 
klientských úroků z vkladů 

by si banky mohly pokrýt 
zvýšené náklady jinde, a to 
na straně aktiv. Paradoxně 
by tedy mohlo dojít ke zvýše-
ní úroků na půjčkách,“ soudí 
expert Moody’s Analytics 
Tomáš Holinka. Obdobně ho-
voří i zkušenost ze zahraničí, 
kde už jsou záporné sazby, 
vedle eurozóny například 
některé ze skandinávských 
zemí či Švýcarsko.

„Většina tamních bank se 
brání explicitnímu zavedení 
záporných sazeb a obvykle 
sáhne k nepřímým restrik-
cím typu poplatku za vyšší 
vklady, tyto platby však 
fakticky naplňují myšlenku 
negativního úročení,“ do-
dává Sklenář. České banky 
zatím odmítají své plány 
v takové situaci byť i jen 
okrajově naznačit. „Z našeho 
pohledu je předčasné o této 
situaci spekulovat,“ uvádí 
Petr Plocek z UniCredit na 
otázku případných restrikcí 
vůči klientským vkladům.

Zavedení negativních sa-
zeb samotná ČNB vnímá 

jako krajní cestu své 
politiky. 

„Nejsem příliš 
nadšený ze 
záporných 
úrokových 
sazeb,“ pro-
hlásil guvernér 

Miroslav Singer 
během únorové 

přednášky na CFA 
Society Forecasting 

Dinner. Obdobně s mi-
nusovými sazbami zatím ne-
počítají ani banky. „Zavedení 
negativních úrokových sazeb 
není součástí základního 
scénáře, se kterým aktuálně 
pracujeme,“ uvádí například 
Pavel Zúbek z Komerční 
banky. 

V případě, že by na zá-
porné sazby skutečně došlo, 
sází odborníci na selektivní 
model zavedení. „Očekáváme 
že negativními sazbami by 
se penalizoval pouze nový 
kapitál ze zahraničních fi-
nančních institucí. Banky by  
tak na stávajících vkladech 
u ČNB neprodělaly,“ uvádí 
hlavní ekonom ING Jakub 
Seidler. 

Záporné sazby by byly 
problém hlavně pro banky

Banky mají 
u ČNB uložený

 zhruba

1 bilion
korun. 

To odpovídá čtvrtině 
všech klientských

vkladů. 

n Silnému tlaku 
na posílení koruny 
by centrální banka 
mohla čelit snížením 
sazeb pod nulu. „Déle-
trvající období hlou-
běji pod čarou ponoru 
by se mohlo odrazit až 
v penalizaci vkladů,“ 
říká hlavní ekonom 
Deloitte David Marek. 

Jaroslav Bukovský

 Nakolik reálné je zave-
dení záporných sazeb a kdy 
by podle vás mohla taková 
situace nastat?
Prozatím je pravděpodob-
nost zavedení záporných 
úrokových sazeb menší než 
padesát procent, nicmé-
ně v posledních měsících 
stoupá. ČNB by sáhla po 
záporných úrokových 

sazbách v okamžiku, kdy 
by tlak na posilování kurzu 
koruny zesílil a objem inter-
vencí nezbytných k udržení 
hranice 27 korun za euro byl 
enormní. 

 Jak se negativní sazby 
odrazí v ekonomice?
Záporné úrokové sazby by 
byly zátěží hlavně pro ban-
ky. Český finanční systém 
je specifický systémovým 
přebytkem likvidity. Pokud 
by depozitní sazba klesla 
například na minus čtvrt 
procenta, platily by komerč-
ní banky centrální bance ze 
svých současných vkladů 
u ní kolem 2,5 miliardy 
korun ročně. 

 Jak by negativní úroky 
ovlivnily úročení spotře-
bitelských půjček a firem-
ních úvěrů?
Úrokové sazby na meziban-
kovním trhu jsou rekordně 

nízké. Pokud by ČNB snížila 
sazby do záporných hodnot, 
mohly by ještě zlevnit i hy-
potéky či firemní úvěry.

 Existuje riziko, že by 
banky tento náklad pře-
nesly na klienty, napří-
klad skrze záporné sazby 
z vkladů?
Teoreticky ano, ovšem 
nejspíše až v okamžiku, 
kdyby se sazby centrální 
banky nořily hlouběji do 
minusu. Pokud by mělo jít 
jen o minimální záporné 
sazby, potom by nejspíše 
banky u vkladů úrokové 
sazby sice snížily, ovšem 
nikoli pod nulu. Přece jen 
čtyřem velkým bankám čím 
dál tím více šlapou na paty 
mladší středně velké banky. 
Naštvat si klienty zápor-
nými úrokovými sazbami 
u vkladů by pro hlavní 
hráče nebylo nejšťastnější 
řešení.

marek: Konkurence 
bankám minus nedovolí
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Výkonný ředitel německého 
automobilového koncernu 
Daimler Dieter Zetsche si 
za loňský rok vydělal  
9,7 milionu eur. Jeho plat 
tak stoupl o 16 procent. 
Výše Zetscheho platu 
závisí mimo jiné 
na provozních 
výsledcích 
podniku a na 
plnění stano-
vených cílů.

Pro-
vozní zisk 
Daimleru, 
který vyrábí 
například lu-
xusní osobní vozy 
Mercedes-Benz, loni 
díky rekordnímu prodeji 
stoupl o více než třetinu 
na 13,8 miliardy eur. Dobré 
hospodářské výsledky 
podniku pocítí také zhruba 
125 tisíc zaměstnanců ně-
meckých závodů podléha-
jících kolektivní smlouvě. 

Těm firma podle dřívějších 
informací vyplatí za loňský 
rok rekordní odměnu  
5650 eur. Zkrátka nepři-
jdou ani akcionáři, kterým 
se firma rozhodla zvýšit 

dividendu na 3,25 eura 
na akcii z 2,45 eura 

v předchozím 
roce.

Zetsche je 
předsedou 
představen-
stva Daimle-
ru od roku 

2006. Dozorčí 
rada tento 

týden prodlou-
žila jeho kontrakt 

o další tři roky. Dva-
ašedesátiletý manažer tak 
zůstane v čele podniku do 
konce roku 2019. „Těšíme 
se na pokračování skvělé 
spolupráce s Dieterem 
Zetschem,“ uvedl předse-
da dozorčí rady Manfred 
Bischoff. /čtk/
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n Americká ratingová 
agentura hromadně 
seškrtala úvěrové 
hodnocení vývozců 
ropy kvůli trvalým 
dopadům nízkých 
cen černého zlata na 
jejich rozpočty. Zatím 
ušetřila Rusko.

Petr Třešňák

Za nových podmínek budou 
o úvěry žádat Saúdská Ará-
bie, Brazílie, Kazachstán, 
Bahrajn a Omán. Podobný 
hromadný pokles ratingu 
ropných hráčů provedla 
agentura Standard & Poor’s 
takřka přesně před rokem, 
připomíná agentura Reu-
ters.

Své kroky agentura vysvět-
lila tlakem, který propad 
v cenách ropy na světových 
trzích vytváří na domácí roz-
počty ropných států. Razanci 
S&P pocítily nejvíce Saúdská 
Arábie a Bahrajn. Hodnoce-
ní Rijádu agentura srazila 
z A+ s negativním výhledem 
o dva stupně, tedy na A– se 
stabilním výhledem. Bahrajn 
dokonce spadl do spekula-
tivního pásma, když známku 
BB nahradila BBB–. Obě 
země jsou z postižené pětice 
na příjmech z ropy závislé 
nejvíce. 

Podobně koordinované 
hromadné snížení ratingů 
agentura provedla zhruba 
před rokem, když se již 
začaly projevovat následky 
zlevňování černého zlata,  
jež započalo v polovině ro- 
ku 2014. 

s&P srazila ratingy  
ropným vývozcům

V přepočtu  

262 
milionů

korun loni vydělal  
Dieter Zetsche.

Plán ruské vlády na podporu domácí ekonomiky bude stát zhruba 
880 miliard rublů (285 miliard korun). S částí těchto peněz se počítá 
v rozpočtu na letošek. Podle ministra hospodářského rozvoje Alexeje 
Uljukajeva bude zhruba 185 miliard rublů uvolněno z protikrizového 
fondu. Část chybějících peněz bylo možné získat pomocí novel 
zákona o státním rozpočtu. Existují také určité přebytky z loňského 
rozpočtu, tyto peníze ale prý stačit nebudou.

rusko  
má plán

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,433

Čína 1 3,741

Dánsko 1 3,620

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,547

Japonsko 100 21,418

Kanada 1 17,808

Maďarsko 100 8,733

Norsko 1 2,837

Polsko 1 6,167

Rusko 100 32,360

Švédsko 1 2,874

Švýcarsko 1 24,499

Turecko 1 8,223

USA 1 24,375

Velká Británie 1 35,016

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,70 4,82

ČEZ 376,00 1,62

Erste Bank 670,00 -3,18

Fortuna 99,50 0,51

Kofola 460,10 -1,67

KB 4865,00 -0,29

NWR 0,07 -12,50

O2 CR 245,00 -0,41

Pegas 735,90 1,36

Philip Mor. ČR 13 000,00 0,70

PLG 213,00 1,09

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 165,00 0,00

VIG 587,00 2,80

Celkový objem (v tisících korun) 456 441,37

Akcie na pražské burze 18. 2. 2016 

Tentokrát ale S&P ušet-
řila Rusko. Podle ratingové 
agentury Moskva disponuje 
fiskálním polštářem, který 
jí poskytuje manévrovací 
prostor. Pokud však bude 
Rusko své rezervy rozpouš-
tět rychleji, než se očekává, 
nebo dojde k posílení západ-
ních sankcí uvalených na 
zemi, může agentura zhoršit 
dosavadní hodnocení na 
úrovni BB+. 

Totéž hodnocení měla do-
sud Brazílie. Nyní bude nově 
o úvěry žádat s nálepkou 
BB s negativním výhledem. 
V případě jihoamerické 
země agentura uvedla, že 
v jejím rozhodování měla 
nízká cena ropy stejnou 
váhu jako vleklá politická 
krize. 

Země Blízkého východu 
jsou podle Reuters pod 
zvýšeným tlakem i z důvodu, 
že řada místních měn včetně 
saúdskoarabského rijálu 
jsou vázány na dolar, což 
omezuje možnosti stimulo-
vat ekonomiku oslabováním 
měny. 

Omán je nyní S&P místo 
dosavadního BBB+ oznám-
kován stupněm BBB–. Na tu-
též úroveň dopadl Kazachs-
tán, navíc však s negativním 
výhledem.

Šéf Daimleru loni 
pohádkově vydělal

herr merceDes. Odměna výkonného šéfa je vázána  
na provozní výsledky skupiny. Ty byly loni vynikající.
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n Měnový výbor není 
jednotný. Trh však 
očekává, že letos už 
k dalšímu zvýšení 
základního úroku 
nedojde.

Zdeněk Pečený

Americká centrální banka 
vnímá nebezpečí, které pro 
Spojené státy představují 
pokles cen komodit a pro-
blémy čínské ekonomiky. 
Vyplývá to ze záznamu 
lednového zasedání měno-
vého výboru Fedu, který 
rozhoduje o měnové politice 
největší světové ekonomiky. 
„Záznam z jednání je velmi 
holubičí, což opět snižuje 
pravděpodobnost zvýšení sa-
zeb na březnovém zasedání 
Fedu,“ řekl BBC Omer Esiner, 
hlavní analytik společnosti 

Commonwealth Foreign 
Exchange.

Členové výboru ale nejsou 
jednotní. Někteří již volají 
po ukončení zvyšování 
sazeb, které sotva začalo 
prosincovým 
prvním zvýše-
ním základní 
dolarové sazby 
od roku 2006. 
Podle nich je 
zbytečné čekat 
na další „tvrdé 
důkazy“. Další 
část výboru 
ale tvrdí, že 
by se Fed měl 
pár měsíců 
po historic-
kém zvýšení 
sazeb vyvarovat ukvape-
ných závěrů a počkat, jak 
se situace vyvine. „Pokud 
budou akciové trhy nadále 
padat, silný dolar a dražší 
financování budou působit 

stejně jako další utahování 
měnové politiky,“ stojí ve 
zprávě. „Účastníci se shodli, 
že nejistota se zvýšila, což 
může negativně ovlivnit vý-
voj americké ekonomiky.“

Trhy již ne-
počítají s tím, 
že by Fed ve 
zvyšování 
úrokových 
sazeb pokra-
čoval. Dolar 
za poslední 
měsíc oslabil 
vůči euru  
o 2,5 procenta 
na 1,16 dolaru 
za euro. Podle 
cen futures 
kontraktů, 

které indikují očekávání 
obchodníků, nepočítá s břez-
novým růstem sazeb téměř 
nikdo a většina traderů si 
myslí, že Fed bude po zbytek 
roku vyčkávat. 

Fed se zvyšováním 
sazeb prozatím skončil
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nestlé

Největšímu světovému výrobci 
potravin a nápojů loni klesl  
čistý zisk o 37 procent na  
9,07 miliardy švýcarských franků 
(222 miliard korun). Hospodaření 
ovlivnil silnější kurz švýcarského 
franku a dřívější prodej podílu ve 
firmě L’Oréal.

Wal-mart stores

Americkému maloobchodnímu 
gigantu se ve čtvrtém finančním 
čtvrtletí snížil čistý zisk o osm 
procent na 4,57 miliardy dolarů. 
Tržby společnosti ve finančním 
roce končícím 31. ledna klesly 
o více než procento na  
129,7 miliardy dolarů. 

air France–kLm

Francouzsko-nizozemská letecká 
společnost loni hospodařila 
s čistým ziskem 118 milionů 
eur po ztrátě 225 milionů eur 
v předchozím roce. Vykázala tak 
první celoroční čistý zisk od roku 
2008, a to navzdory negativním 
dopadům loňských teroristických 
útoků v Paříži. Tržby se loni 
zvýšily téměř o pět procent na 
zhruba 26 miliard eur. /čtk/

Výsledky

Část měnového 
výboru tvrdí, že 
by se Fed měl 
pár měsíců po 
prvním zvýšení 
sazeb vyvarovat 
ukvapených závěrů.

OECD zhoršila výhled pro světovou ekonomiku 

Organizace pro hospodářskou spolupráci a rozvoj zhoršila 
odhad letošního růstu světové ekonomiky na tři procenta. 
Jeho tempo by tak mělo zůstat na loňské úrovni namísto 
dříve předpokládaného zrychlení na 3,3 procenta. Loňský 
růst byl přitom podle OECD nejpomalejší za pět let. 

Platební systém Applu vstoupil na čínský trh 

Firma Apple uvedla v Číně do provozu systém elektronic-
kých plateb, který umožňuje platit v obchodech přes jeho 
chytré telefony a další přístroje. Systém Apple Pay však 
čeká tuhá konkurence. Čínskému trhu vévodí systémy 
Alipay a WeChat Payment. více e15.cz

Německo chce udržet vyrovnané rozpočty 

Německé ministerstvo financí chce nadále hospodařit do 
roku 2020 s vyrovnaným rozpočtem, a to i přes dodateč-
né náklady na uprchlickou krizi. Vyplývá to z interního 
dokumentu, který získala agentura Reuters. Velikost do-
datečných výdajů na příští rok úřad odhaduje na zhruba 
10,7 miliardy eur. 

Průzkum: Auta bez řidiče chce většina motoristů 

Z výzkumu agentury Roland Berger vyplývá, že až 60 pro- 
cent dotázaných řidičů v Německu a USA by mělo zájem 
o auta s automatizovaným řízením. V Číně to bylo do-
konce 96 procent. Ukázalo se též, že čtvrtina majitelů aut 
v USA a v Německu by se vzdala auta, kdyby měli možnost 
využívat automaticky řízené taxíky. /stu, čtk/  více e15.cz

Krátce

Společnost Eurotunnel, která 
provozuje dopravní spojení 
pod Lamanšským průlivem, 
požádala francouzskou 
a britskou vládu, aby jí 
nahradily 29 milionů eur. Jde 
o peníze, o které loni firma 
přišla zejména kvůli problé-
mům s migranty ve fran-
couzském přístavu Calais.

Firma rovněž oznámila, 
že v loňském roce navzdory 
potížím spojeným s migrační 
krizí zvýšila provozní zisk 
o dvě procenta na 387 mili-
onů eur. Její tržby stouply 
o pět procent na 1,222 mili-
ardy eur. Firma počítá s růs-
tem zisku také v letošním 
a příštím roce, a to zejména 
díky hospodářskému oživení 
v Evropě.

Eurotunnel nyní předpo-
kládá, že jeho zisk před úro-
ky, zdaněním a odpisy letos 
stoupne na 560 milionů eur 

z loňských 542 milionů eur. 
Generální ředitel společnosti 
Jacques Gounon nicméně 
upozornil, že firma odhad 
letošního zisku snížila 
z předpokládaných 580 mili-
onů eur právě kvůli rizikům 
spojeným s migrací.

Migranti se ve francouz-
ském přístavu Calais denně 
pokoušejí dostat do náklad-
ních automobilů a vlaků 
směřujících do Británie. Eu-
rotunnel již dříve upozornil, 
že bude kvůli problémům 
s migranty požadovat kom-
penzaci ve výši téměř deseti 
milionů eur za náklady na 
bezpečnostní opatření. Tato 
částka je součástí ohláše-
ných 29 milionů eur.

Gounon řekl, že situace 
se od podzimu zlepšila díky 
vládním opatřením. „Od  
23. října tunelem neprošel 
jediný migrant,“ uvedl. /čtk/      

eurotunnel žádá 
náhradu ztrát 
vzniklých migrací 
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Pořád se 
mám jak 
pánbůh ve 
Frankrajchu
n Jeden z originálnějších písničkářů 
domácí scény Oldřich Janota se 
pohyboval v různých hudebních 
vodách od folkových balad až 
po experimentální meditativní 
minimalistické skladby ve stylu new 
age. Nikdy nebyl bardem pro davy 
jako Kryl, Hutka či Nohavica. Spíše 
symbolem individuálního objevování 
vlastního světa a meditace, což 
se prolíná jeho tvorbou i jeho asi 
nejznámější písní I cesta může být 
cíl, kterou proslavili Mňága & Žďorp. 
„Když má člověk svobodu, musí být 
hodně pevný v kramflecích, aby se mu 
nerozplynula v bezbřehé nekonečno.  
To se dnes děje mnoha schopným 
lidem,“ říká Janota. 

Dušan Kütner

 Vydavatelství Indies 
vám po čtyřiceti letech 
hudební kariéry vydalo re-
trospektivu v podobě osmi 
CD – a přitom jste kdysi 
uvedl, že jste jako dítě nebyl 
ničím nadaný.
To je pravda.

 Jak jste se tedy k hudbě 
dostal?
Úplně náhodou. Na učňá-
ku jsme v oboru chovatel 
hospodářských zvířat dělali 
experimenty, jak zvířata 
reagují na hudbu. Pouštěli 
jsme krávám Beethovena, 
jazz nebo popové zpěvačky 
a sledovali, jak to ovlivňuje 
dojivost. Tehdy mě začala 
hudba bavit. 

 Neumím zahrát  
nic jiného než to,  
co zrovna chci.

| 10 | ROZHOVOR s písničkářem Oldřichem JanOtOu 

 Po učilišti jste nastoupil 
na katedru žurnalistiky. 
Chtěl jste být novinářem?
Ani ne, nevěděl jsem ale, co 
dál. Přivydělával jsem si jako 
elév v zahraničním vysílání 
Československého rozhla-
su a potřeboval jsem jít na 
nějakou vejšku, abych získal 
odklad kvůli vojně... Šťastni 
ti, kdo měli jiné důvody ke 
studiu než uniknout vojně. 
Ti, kteří se opravdu o něco 
zajímali. 
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Písničkář 
a experi- 
mentální 
hudebník. 
Vystupovat 
začal počátkem 
sedmdesátých let. Koncertoval 
nejen sám, ale i se skupinou 
Mozart K s neobvyklým 
nástrojovým obsazením kytara-
harmonium-saxofon, s kytaristy 
Pavlem Richterem a Lubošem 
Fidlerem, čehož výsledkem je 
album High Fidelity, či s Irenou 
a Vojtěchem Havlovými. Až 
po sametové revoluci vydal 
desítku alb, v roce 1999 získal 
ocenění Žlutá ponorka za 
celoživotní přínos od sdružení 
nezávislých hudebních kritiků 
Periskop.

Oldřich  
Janota (66)
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2× Na konzervatoři jste to 

nechtěl zkusit?
Mám hudební hluch, to by 
neprošlo. Stupnice neumím 
dodnes. Vlastně já ani ne-
umím zahrát nic jiného než 
to, co zrovna chci.

 Dokázal jste si předsta-
vit, že budete dělat novina-
řinu? Přece jen jste studia 
končil na počátku sedmde-
sátých let v době nastupují-
cí normalizace.
Novinařinu jsem si moc 
představit nedokázal. Ale 
vzali mě jako redaktora do 
nakladatelství Albatros. 
Po měsíci mě ovšem zase 
vyhodili.

 Proč?
Odmítl jsem vstoupit do 
Socialistického svazu mlá-
deže (SSM) a Revolučního 
odborového hnutí (ROH), 
což byla zásadní podmínka, 
abych tam mohl zůstat. Když 
jsem viděl, jak to chodí, tak 
už jsem to dál ani nikde 
nezkoušel. 

 Co jste dělal pak?
To byl takový až folklor, jak 
se živili lidé, kteří se nedo-
kázali vyrovnat s minulým 
režimem. Byly nejrůznější 
podřadné profese, které byly 
vždycky volné – různí noční 
hlídači, topiči, měřiči vody 
a já nevím, co všechno.

 Tak jste se začal živit 
jako noční hlídač a topič...
...a také domovník. Něčím 
to bylo fajn, protože tou 
podřadnou prací, kterou 
mohl člověk časově i různě 
šolíchat, si tehdy zároveň 
vydělal na základní živobytí. 
Bylo to něco jako stipendi-
um, díky němuž jsem mohl 
dělat hudbu. To už si dnes 
neumím představit, že by 
to šlo. Umělci se až na pár 
šťastlivců vždycky museli 
živit ještě něčím jiným než 
uměním. A tenhle dvouko-
lejný život je myslím dnes 
o dost těžší. 

 Že byste se živil jako hu-
debník a našel si nějakého 
zřizovatele, abyste mohl 
veřejně vystupovat, o tom 
jste před listopadem 1989 
neuvažoval?
Za komunismu to záviselo 
na takzvaných přehrávkách. 
Pokud při nich muzikant 
uspěl, dostal papír, že může 
za svoji hudbu brát peníze 
– jinak to byla hospodářská 
kriminalita. Nerozhodovalo, 
zda je sál vyprodaný, ale 
to, jestli komise Pražské-

ho kulturního střediska 
uznala umělce za umělce. 
Přehrávky zároveň sloužily 
k tomu, jak se pohodlně 
zbavit muzikantů politicky 
nepohodlných. Já jsem to 
jednou dotáhl na takzvané-
ho lidového umělce, nejnižší 
kategorii s honorářem dva-
cet korun na hodinu.

 Často se říká, že za 
komunistů nebyla nejhorší 
cenzura, ale autocenzura. 
Lidé se kontrolovali, co 
a jak píšou, aby nenarazili. 
Jak jste s tím bojoval vy?
To, co říkáte o cenzuře, je 
v prvním plánu jasné, tak 
já to zkusím v druhém. To-
talitní společnost byla něco 
jako vězení, zároveň ale, 
nezáměrně a nechtěně, i ja-
kýsi ášram, klášter. Vězení 
a ášrám jsou si dost podob-
né. Tedy omezením, kterým 
se tam musí člověk podrobit. 
To nedobrovolné totalitní 
ášrámo-vězení nutilo hleda-
jící lidi jít do hloubky. Když 
má člověk svobodu, musí být 
hodně pevný v kramflecích, 
aby se mu nerozplynula 
v bezbřehé nekonečno. To se 
dnes děje mnoha schopným 
lidem, že jim vše protéká pod 
rukama. Surfing. Hledají pak 
u různých náboženských 
i úplně jiných autorit hra-
nice, které si sami stanovit 
nedokážou. 

 Před listopadem 1989 
byli písničkáři často ozna-
čováni za svědomí národa. 
Připadal jste si tak?
Nikdy. Svědomím národa 
byli umělci, kteří dokázali 
prosperovat za Husáka i za 
Havla. To se ukázalo i po roce 
1989, kdy se z emigrace vráti-
ly největší ikony folku Karel 
Kryl a Jaroslav Hutka a měli 
vyprodané stadiony. Jenže to 
trvalo jen chvíli. Najednou 
přišel naprostý zlom a oni 
sami nechápali, co se stalo, 
protože pořád hráli totéž, 
pořád byli přece svědomím 
národa – a pak to nikoho 
nezajímalo. Folkaři byli vždy 
zcela normální, sebestřední 
charizmatici se všemi špat-
nými i dobrými vlastnostmi. 
Jen za normalizace a krátce 
po osmdesátém devátém 
skrze ně procházelo něco, co 
společnost potřebovala, aby 
si mohla řešit své problémy.

 Byl na tom underground 
podobně?
Proti folku byl under- 
ground způsob života, který 
měl přesahy mnohem širší 
než folk. Byly to přesahy 

umělecké, filozofické, a co 
bylo myslím velice důležité, 
i náboženské. V under- 
groundu byla spiritualita, 
silný duchovní kořen, byť 
namíchaný s velmi zemitou 
hospodskou kulturou. Proto 
underground zůstal dodnes 
něčím pevným, autentickým, 
dokonce i pro mladou gene-
raci, která totalitu nezažila. 
U folku tohle neplatí. 

 Jak jste se s rokem 1989 
vyrovnal vy? Spousta 
písničkářů zjistila, že je už 
nikdo moc neposlouchá, 
přestože se najednou mohli 
vyjadřovat zcela otevřeně 
a bez narážek mezi řádky?
Já měl v tomhle štěstí, že 
mě posluchači přestali 
poslouchat už dřív. Dokud 
jsem hrál balady, bylo to 
lidem blízké svou dějovostí 
a citovostí, ale pak jsem se 
zvrhl do experimentování 
s minimalismem a myšlením 
východní filozofie. Dnes-
ka to letí, ambient, world 
music či ezoterika, tak by to 
možná s tím mým přerodem 
nedopadlo již tak tragicky. 
I když… mnohé ty moje ex-
perimenty znějí i dnes dost 
nelibě. Ale takhle to chodí 
– když rozervané oblečení 
a špendlíky v nose nosili 

pankáči, bylo to nepřijatelné, 
eklhaft. Dnes již číro může 
být reklamou i zcela serióz-
ního politika.

 Pomohl umělcům ná-
stup distribuce hudby v di-
gitální formě přes internet? 
Možnost šířit vlastní hudbu 
a alba rovnou přes své 
internetové stránky, čehož 
spousta umělců využívá?
Spíše se mi zdá, že to 
přineslo inflaci hudby. 
Ano, kdokoli si dnes může 
nahrávku udělat sám, možná 
ne v dobré kvalitě, ale stačí 
notebook a mikrofon a mů-
žete nahrávat. Inflace hudby 
je ale veliká. Zrovna nyní 
tady v kavárně posloucháme 
z rádia nějaký rámus, který 
ani neposloucháme, už ani 
nevíme, že je to hudba. Za-
číná být spíše problém najít 
ticho. A k tomu digitalizace 
značně přispěla. Tedy že 
hudba je hluková, už to není 
ani hudební kulisa, jen nutná 
hladina hluku, aby se lidi 
mohli překřikovat. Jak je ně-
kde ticho, začnou být všichni 
na nervy a říkají: hele, pusť 
tam něco. 

 Vaše koncerty mívají 
hodně meditativní atmosfé-
ru. Jak často se vám stávalo, 
že jste se s lidmi takzvaně 
nepotkal?
Myslíte, jak často na koncer-
tě mé hraní někoho otráví? 
To se moc neděje, těch pár 
posluchačů, co přijdou, 
většinou ví, na co jdou. Ale 
když jsem začal v osmdesá-
tých letech s těmi experi-
menty, to bylo jinší kafe. Na 
pár festivalech nás obecen-
stvo vypískalo jako jeden 
muž. Je to docela zážitek, 
když vás vypískává několik 
tisíc lidí.

 Uživíte se nyní muzikou 
a vydáváním alb?
Dlouhou dobu mě živily 
technické překlady. To 
bylo fajn, tam dostanete ve 
srovnání s beletrií i slušně 
zaplaceno. Navíc si v tom 
technickém žargonu uděláte 
mustr a pak to odsejpá. 
Jenže přišlo přeškolování 
na práci s překladatelským 
softwarem, Translator se ta 
příšera jmenovala, a to už mi 
bylo jasný, že se vezu. Too old 
to rock-and-roll, too young 
to die. Takže jsem pak dělal 
všechno možné, pomocného 
zahradníka, pomocného ku-
chaře. Teď to jistí důchod, ta-
kový ten pro socky. Měl jsem 
občas cukání si postěžovat, 
ale když slyším, jak mladší 
říkají: my nedostaneme 
už vůbec nic, tak si říkám, 
hochu, vždyť ty se máš jak 
pánbůh ve Frankrajchu.

 Umělci se až  
na pár šťastlivců 
vždycky museli živit 
ještě něčím jiným  
než uměním. A tenhle 
dvoukolejný život  
je myslím dnes  
o dost těžší.
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n Za bombový útok 
v Ankaře mohou kurd-
ští separatisté operují-
cí v Sýrii, tvrdí Turci.

Marian Hronek

Rozhodněte se, na čí straně 
jste, vyzval včera západní 
státy turecký premiér Ahmet 
Davutoglu. Narážel tím na 
spolupráci západní koalice 
s kurdskou milicí YPG v Sýrii, 
která je podle jeho slov odpo-
vědná za středeční bombový 
útok v Ankaře, při němž 
zahynulo nejméně 28 lidí. 

Sebevražedný atentátník 
byl údajně s YPG v kontaktu, 
stejně jako devět dalších lidí, 
kteří byli v souvislosti s pří-

padem zadrženi. „Nemů-
žeme už nadále akceptovat 
toto měření dvojím metrem, 
uvítali bychom jednotný 
postoj vůči YPG,“ prohlásil 
Davutoglu.

Turecký prezident Tayyip 
Erdogan pak slíbil, že důka-
zy vedoucí ke kurdským mi-
licím YPG budou zveřejněny. 
„Kdo je podporuje, toho bude 
soudit historie,“ pohrozil 
nakonec. 

Politické vedení YPG ale 
odpovědnost za atentát 
popírá. „Turecko není náš 
nepřítel,“ tvrdí. Strana 
demokratické unie (PYD)
oznámila, že její ozbrojené 
křídlo, tedy YPG, nemá s an-
karským útokem nic společ-
ného. „Popíráme jakoukoli 

účast na tomto útoku. Tato 
obvinění jsou zjevně spojena 
s úmyslem zahájit intervenci 
do Sýrie. Davutoglu se na 
něco připravuje. Turci nás už 
týden bombardují. Ujišťuji, 
že YPG do Turecka nevypá-
lila jediný náboj,“ sdělil šéf 
PYD Sálih Muslim.

 Také s YPG spřízněná 
Kurdská strana pracujících 
(PKK) prý nemá s explozí 
v Ankaře nic společného 
a strůjce incidentu nezná, 
jak tvrdí ve svém prohlášení. 
„Navzdory všem provokacím 
turecké armády jsme nerea-
govali a jednali jsme dějinně 
zodpovědným způsobem,“ 
uvádí dokument. 

Turecko už nějakou dobu 
tlačí na západní koalici, aby 

v Sýrii podnikla pozemní 
operaci a vlekoucí se konflikt 
konečně zastavila. „Pozemní 
zásah bude namířen proti 
všem teroristickým skupi-
nám, podpoří umírněnou 
opozici a zabezpečí přísun 

humanitární pomoci,“ přiblí-
žil agentuře al-Džazíra plány 
své vlády turecký novinář 
Mehmet Celik. Země však 
nehodlá v Sýrii zasahovat na 
vlastní pěst a čeká na klad-
nou odezvu Západu.

Kurdové se od atentátu distancují 
nebezpečné Konvoje. Středeční atentát na kolonu vojenských autobusů poblíž sídla generálního štábu armády v Ankaře nepřežilo 28 osob. Zatímco včera na místě 
pracovali forenzní technici, na kurdském jihovýchodě země zahynulo sedm příslušníků tureckých bezpečnostních sil po explozi u jejich konvoje poblíž města Diyarbakir.
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Zkratka YPG označuje Lidové obranné jednotky. Je to jedna z kurd-
ských ozbrojených skupin v Sýrii, které v první fázi syrské občanské 
války bojovaly proti každému, kdo se snažil převzít kontrolu nad 
kurdskými částmi země. Později zabrali i území kontrolovaná Islám-
ským státem. YPG se prezentuje jako demokratická lidová armáda, 
například důstojníky volí hlasováním. Vedle Kurdů přitahuje i jiné et-
nické skupiny z opozičních sil nebo lidi z místních vesnic. V říjnu 2015 
založila milice společně se skupinami sunnitských Arabů, Turkmenů 
a křesťanů tzv. Syrské demokratické síly.  Zdroj wikipedia

obránci národa 
bez vlastního státu

n Po smrti polského 
komunistického minis-
tra vnitra se objevily 
nové dokumenty o Wa-
lesově konfidentství.

V domě někdejšího polského 
komunistického ministra 
vnitra se našly dvě složky, 
které podle expertů doklá-
dají spolupráci zakladatele 
protikomunistického hnutí 
Solidarita Lecha Walesy 
s tajnou policií. Dokumenty 
datované do let 1970 až 1976 

obsahují i Walesův podpis. 
Institut národní paměti 
(IPN) nalezl složky v sídle 
posledního komunistického 
ministra vnitra Czesława 
Kiszczaka, který zemřel 
v listopadu. Dokumenty 
nabídla IPN za úplatu vdova 
po politikovi. Institut, který 
je pověřen výzkumem zlo-
činů nacismu a komunismu 
a disponuje pravomocemi 
prokuratury, na transakci 
nepřistoupil a kdysi tajné 
spisy ve středu zabavil.

Někdejší polský prezident 

z let 1990–95 Walesa vždy 
tvrzení o spolupráci se Státní 
bezpečností popíral a speci-
ální lustrační soud jej v roce 
2000 očistil. Také středeční 
nález podle něj půjde před 
soud a dokáže jeho nevinu.

Walesovi odpůrci nicméně 
nadále prohlašují, že jej soud 
očistil neprávem. Dřívější 
obvinění prý vycházela z ne- 
původních dokumentů či ko- 
pií. Prokáže-li se pravost po- 
sledního nálezu, má to podle 
nich potvrdit Walesovo kon-
fidentství definitivně. /čtk/

Walesa má opět problém

na shledanou u soudu. „Nemohou existovat žádné doku-
menty, které bych vytvořil já. Kdyby existovaly, nebylo by potřeba 
vyrábět padělky. Dokážu to u soudu,“ reagoval Lech Walesa na 
nález dokumentů, které jsou prý jeho hlášeními. 

Fo
to

 č
tk



www.e15.cz | 13 |

n Poslední hřebíček 
do rakve ukrajinské 
vládní koalice zatlouk-
la svým odchodem 
strana Svépomoc.

Proevropská většinová 
koalice na Ukrajině se včera 
fakticky rozpadla, když 
odchod oznámila strana Své-
pomoc a koaliční smlouvu 
už dřív vypověděla strana 
Vlast. Koalice v parlamentu 
ztratila většinu, což přiblíži-
lo hrozbu nových mimořád-
ných voleb. Premiér Arsenij 
Jaceňuk podle médií hledá 
nové koaliční spojence.

Odchod Svépomoci z par-
lamentní většiny v Kyjevě 
oznámil vůdce její poslanec-
ké skupiny Oleh Berezjuk. 
Strana, kterou vede lvovský 
starosta Andrij Sadovyj, má 

ve sněmovně 26 poslanců. 
Protože strana Vlast expre-
miérky Julije Tymošenkové, 
která koalici rovněž opustila, 
má v parlamentu 19 poslan-
ců, přišel Jaceňukův kabinet 
o většinovou podporu.

Vládní koalice, v níž už je 
kromě Jaceňukovy Lidové 
fronty pouze Blok Petra Po- 
rošenka (BPP), má ve sně- 
movně se 450 poslanci teore-
ticky podporu už jen 217 hla- 

sů. BPP včera navíc ozná-
mila, že koalici neopouští, 
nicméně s Jaceňukovým 
kabinetem v jeho nynějším 
složení už spolupracovat 
nebude.

Podle informací agentu-
ry Unian včera sněmovna 
obdržela dva nové návrhy 
na hlasování o nedůvěře 
Jaceňukově kabinetu. Autory 
jsou poslanci z koaličních 
stran Vlast a Svépomoc. /čtk/

vratká ukrajinská vládní 
koalice se rozpadla

Co potřeboval 
Putin slyšet

Rusko potvrdilo, že v ma-
ďarském Paksu postaví dva 
nové jaderné bloky, maďar-
ská strana zase označila 
tuto investici za obchod 
století. Ruský prezident 

Vladimir Putin a maďarský 
premiér Viktor Orbán nyní 
rozptýlili jakékoli dohady 
o možném zrušení této 
transakce. A to je jeden z klí-
čových momentů. Ruská 
strana to potřebovala slyšet, 
protože vůči investici vede 
vyšetřování EU, výhrady 
vyslovují spojenci. Putin 
má teď důkaz, že unie není 
jednotná. Podobnou nejed-
notu vůči Rusku signalizuje 
Orbánův požadavek alespoň 
zmírnit protiruské sankce, 
anebo je v pololetí nepro-
dlužovat automaticky, ale 
aby se o nich vedly otevřené 
diskuze.

Dodávky ruského plynu 
do Maďarska se prodlužují 
do roku 2019, maďarské fir-
my se účastní na investicích 
k fotbalovému mistrovství 
světa v Moskvě v roce 2018, 
maďarská farmaceutická 
společnost Gedeon Richter 
realizuje obrovskou inves-
tici v Rusku – tyto a další 
dohody, jež přivezl premiér 
Orbán z Moskvy, prezento-
val jako nezpochybnitelné 
příklady toho, že Rusko není 
pro Maďarsko nepřítelem, 
ale partnerem. Svůj postoj 
vyjádřil slovy: „Místo kritiky 
musíme Rusům spíše po-
děkovat!“ Do všeobecného 

volání hosana se zapojil 
i krajně pravicový Jobbik, 
který přivítal prodloužení 
smlouvy o dodávkách plynu 
a Orbána velebil za snahy 
o zrušení protiruských 
sankcí.

Jen nemnohé komentá-
ře v maďarských médiích 
uprostřed jásotu pozname-
návají, že o prapříčinách 
těchto sankcí, tedy o ruské 
agresi vůči Ukrajině, neza-
znělo z úst jindy výřečného, 
v Bruselu pak vysloveně 
podrývačského Orbána ani 
slovo. No někdy i mlčení 
křičí. Tím spíš v předvečer 
summitu Evropské unie.

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek

Na Ukrajině platí smíšený prezidentsko-parlamentní systém. 
Hlava státu nemůže vládu odvolat, může ale za jistých okolností 
rozpustit parlament, například nedohodnou-li se poslanci na vládní 
většině. Právě taková situace podle ukrajinských médií může nyní 
nastat: nesestaví-li poslanci většinovou koalici do jednoho měsíce, 
Porošenko nařídí nové volby. Podle Reuters už premiér Jaceňuk 
sjednává novou podporu pro svůj případný budoucí kabinet.

jaceňuk 
se nevzdává

Igor Záruba 

Pokud by německá kancléřka 
Angela Merkelová odstoupila 
z úřadu, po čemž volá stále 
více hlasů, byla by to pro 
finanční trhy větší rána než 
odchod Velké Británie z EU, 
což je také velké unijní téma. 
K tomuto závěru dospěla, 

před zahájením bruselské-
ho summitu osmadvacítky, 
švýcarská banka UBS.

„Merkelová stejně jako šéf 
Evropské centrální banky 
Mario Draghi jsou považo-
váni za garanty stability 
eurozóny a Evropy vůbec. 
Z tohoto důvodu je jejich se-
trvání ve funkcích obzvláště 

důležité,“ uvedla ve svém vy-
stoupení pro zákazníky UBS 
profesorka Noreena Hertzo-
vá z University College 
London. A připomněla, že se 
změnil i pohled na případný 
brexit. „V bankách panovalo 
dlouhou dobu přesvědčení, 
že jde o teoretickou hrozbu. 
Momentální pravděpodob-

nost, že se to stane, je už půl 
na půl,“ dodala.

Bill O’Neill, který vede 
investiční aktivity UBS 
v Británii, je o něco větším 
optimistou. Brexitu dává jen 
30procentní šanci. Také on si 
myslí, že ještě zhoubnější do-
pad by měl politický konec 
Merkelové.  více e15.cz

ubs: nechtějte odchod Merkelové

adept číslo jedna na republikánskou prezidentskou nomina-
ci Donald Trump vede podle nového průzkumu Reuters/Ipsos 
nad ostatními republikánskými kandidáty o více než 20 pro- 
cent. Pro miliardáře hlasovalo 40 procent dotázaných re- 
publikánů, 17 procent by dalo hlas senátorovi Tedu Cruzovi. 
V průzkumu televize NBC je ale mezi republikánskými voliči 
naopak nejpopulárnější právě Cruz (na snímku za Trumpem). 
Zítra proběhnou primárky v Jižní Karolíně a Nevadě. 

KDo Je TADy fAVoRIT?
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Lékaři bez hranic žádají 
vyšetření útoků v Sýrii 

Šéfka organizace Lékaři 
bez hranic (MSF) Joanne 
Liuová požaduje nezávislé 
vyšetření nedávných úto-
ků na nemocnice v Sýrii. 
Zahynulo při nich 25 lidí 
a některá z těchto zařízení 
podporovala MSF. Boje 
v Sýrii včera pokračovaly 
na severovýchodě země. 
Operují tam letadla koa-
lice vedené USA a podle 
ochránců lidských práv 
při jejich náletech přišlo 
o život 15 civilistů.

Jihokorejsko-americké 
cvičení bude největší 
Pravidelné březnové jiho-
korejsko-americké mané-
vry budou letos největší 
v historii. Podle jihokorej-
ského ministerstva obrany 
se jich zúčastní 15 tisíc 
amerických a 290 tisíc 
jihokorejských vojáků. 
Každoroční cvičení letos 
proběhne v mimořádně 
napjaté atmosféře poté, 
co KLDR provedla jaderný 
test a odpálila raketu 
dlouhého doletu. /čtk/

Krátce
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Tvář dne 

 Že nemáme kontrolu nad našimi 
hranicemi, to je lež. Máme 
nejlepší kontrolu nad mořskou 
hranicí, jakou kdo může mít,

řekl řecký ministr pro migraci 
Janis Muzalas
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Krnáčová, 
nebo nic
Už to budou čtyři měsíce, co se 
rozložila koalice na pražském 
magistrátu (ANO, ČSSD, Troj-
koalice). Od té doby funguje 
v krizovém režimu a ve vedení 
města je jen sedm z 11 radních.

Příčinou nestability na 
magistrátu je, že v minulých 
volbách každý trochu vyhrál 
a každý trochu prohrál. Ve ve-

dení Prahy nestojí silná strana, 
ale několik středně silných 
doplněných o malé vyděrače. 
Sestavit se dají jen programově 
nesourodé koalice, které i tak 
mají často jen většinu jednoho 
hlasu v zastupitelstvu, s čímž 
se pořádně vládnout nedá. 
Předčasné volby nelze vyhlásit, 
protože volební zákon pro 
obecní zastupitelstva je příliš 
tuhý. V takových situacích při-
cházejí na řadu silné dohody 
silných lídrů. Ale ti nejsou. 
A tak zbývají podivné stínohry.

V uplynulých měsících se 
TOP 09 pokoušela vytvořit 
alternativní koalici s ODS, Troj-
koalicí, Piráty a nezávislými. 
Projekt zkrachoval na postoji 
nezávislých kolem exprimá-

tora Hudečka. Vůbec ale není 
jisté, jestli TOP 09 brala tato 
jednání vážně, nebo hledala jen 
záminku k netradiční spolu-
práci se svým hlavním rivalem 
z ANO. Souběžně totiž jednal 
Karel Březina (ČSSD) s Jiřím 
Nouzou (TOP 09) o záložní va-
riantě. Do toho však vstoupily 
stranické centrály.

Předseda Kalousek dal 
TOP 09 najevo, že účast jeho 
strany je možná, jen pokud 
dostanou primátorský řetěz. 
Místopředseda ANO Faltýnek 
v zákulisí prohlásil, že pokud 
by zastupitelský klub šel do 
koalice s TOP 09 a navíc ztratil 
primátora, bylo by to zralé 
na rozpuštění pražské buňky. 
A začalo se jednat nanovo.

Zmatky kolem nového 
vedení Prahy výrazně posílily 
pozici primátorky Adriany 
Krnáčové a ta se pro ANO stala 
nepostradatelnou. Vedení ANO 
vyšlo z názoru, že nemá v zá-
loze jiného kandidáta na nej-
vyšší politickou funkci v Praze. 
Babišovci proto vytyčili heslo: 
Krnáčová, nebo nic. Místopřed-
seda Faltýnek pak ale musel 
udělat nečekaný pohyb tělem, 
aby se z toho klinče dostal, 
a tak zahájil jednání s ODS.

Tomu nahrával fakt, že 
v čele zastupitelů ODS stojí 
Alexandra Udženija. Ta je po 
nedávném kongresu 1. mís-
topředsedkyní strany, takže 
má silný mandát k prosazení 
jakéhokoli řešení. I Udženija je 

však v sevření svých minulých 
rozhodnutí a slibů. Kdyby nyní 
vstoupila do městské rady 
s ČSSD a ANO, nejspíš by ji 
voliči ukřižovali. Vyjednávači 
proto přišli s variantou odsu-
nout rozhodnutí ještě o pár 
týdnů a vymyslet model pasiv-
ní podpory dosavadní magis-
trátní sestavy. Třeba takový, že 
ODS podpoří volbu chybějících 
čtyř radních, ale pak už bude 
podporovat rozhodnutí rady 
jen výběrově. Všechny strany si 
nyní koupily čas a uvažují, jak 
prodat svým voličům a stra-
nickým centrálám netradiční 
povolební rošádu. 

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Novinka ame-
rických Megadeth 
Dystopia je pouhým 
odleskem dávných 
desek jednoho ze 
zakladatelů americké 
tvrdé hudby.

Petr Frinta

I posluchač, pro nějž je 
tvrdá hudba noční můrou, 
zřejmě bude tušit, že 
v osmdesátých letech tvo-
řili Metallica, Slayer, Mega-
deth a Anthrax takzvanou 
velkou čtyřku thrash 
metalu. Tedy hnutí, které 
reagovalo na komerciona-
lizaci „kovových“ žánrů 
a přineslo nefalšovanou 
syrovou výpověď, zatímco 
tvrdý zvuk spojilo s dra-
vostí a úderností punku. 

Před třiceti lety 
vstoupili Mega-
deth druhým 
albem Peace 
Sells… na 
do té doby 
málo 
probáda-
ná území 
politických 
témat (ostat-
ní tři jména 
čtyřky je záhy 
následovala) a ta se 
stala nedílnou součástí 
všech jejich nahrávek.

Ani Megadeth se nevy-
hnuly vzestupy a pády 
v devadesátých letech, kdy 
zájem o tvrdou muziku 
opadl. Vynikající album 
Risk vycházelo dle fa-
noušků střednímu proudu 
vstříc až příliš. Při hledání 
rovnováhy mezi syro-
vými kořeny a novějším 
melodičtějším výrazem ale 
skupina někdejší sebe-
jistotu a skladatelskou 
sebedůvěru již znovu 
nenabyla. Přesto tak 
v souvislosti s novinkou 
Dystopia již poněkoliká-
té prohlašuje a její další 
plány jsou smělé. Napří-
klad v nové sestavě znovu 
natočit legendární položky 
klasického katalogu.

Mezi ním a současnou 
tvorbou ale tkví dvě nepře-
konatelné propasti. Prvně, 
jak se skladatelsky a ky-
tarově vyrovnat letitým 
kouskům. Angažmá bra-
zilského kytarového mága 
Kika kapele dopomohlo 
k dravějšímu zvuku, 
deska zní přirozeněji než 
cokoli z její diskografie 
za uplynulých sedmnáct 
let. Ale ani toto nesporné 
plus nepřekryje, že studna 
inspirace vyschla již před 
lety. Principál Dave Musta-
ine vnesl do žánru mnoho 
nového, těžko opakovatel-
ného, jak se dneska ukazu-
je, i jím samotným. A tak 
je posluchač o někdejší 
příděly radosti z důmyslně 
jednoduchých vyplétaček 
pravačkou a „pavoučích 
akordů“ ochuzen.

Propast druhá? Politika 
a texty. Peace Sells… 

bylo nadčasovým 
výbuchem hně-

vu, provoku-
jící hříčkou 
se slogany. 
Později se 
Mustaine stal 
tváří kampa-

ně, která měla 
mladé voliče 

přivést k urnám. 
Na novince čtete 

řádky od padesátníka, 
milionáře a znovuzrozené-
ho křesťana. A mezi straši-
delně bezobsažnými fráze-
mi o zrádcích a nejistotě, 
zda „za dveřmi stojí mesiáš 
nebo masový vrah“ si vzpo-
menete na sloky někdejší. 
Možná přemrštěné, ovšem 
psané s určitou nadsázkou. 
U Dystopie si místy nebu-
dete jistí ani tím, zda ještě 
čtete slova skladeb, anebo 
žalmy z novodobých biblí 
politických populistů. Na 
druhé straně může čtveřice 
z placu zahrát na zahradní 
párty Miloše Zemana nebo 
Donalda Trumpa.

n Držitel Oscara za 
dokument Taxi na 
temnou stranu Alex 
Gibney představil 
v hlavní soutěži Berli-
nale očekávaný doku-
ment Zero Days.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Neobvykle rovnou dva 
dokumenty představila 
letošní soutěž berlínského 
filmového festivalu. Oba 
s úspěchem. Oheň na moři, 
pozorování uprchlíků a oby-
vatel ostrova Lampedusa od 
Itala Gianfranca Rosiho, se 
záhy stal favoritem na zisk 
Zlatého medvěda. Zájem 
vzbudila i novinka Zero Days 
Alexe Gibneyho, držitele 
Oscara za dokument Taxi 
na temnou stranu a autora 
portrétů Lance Armstronga 
či Steva Jobse. 

Také v titulu Zero Days 
americký tvůrce do hloubky 
a v širokých souvislostech 
odhaluje palčivý současný 
problém, konkrétně interne-
tové zbraně. „Kybernetické 
útoky ohrožují celý svět, ale 
nikdo jim nerozumí, protože 
se o nich nemluví. Všechno 
je tajné. Rostoucí tendence 
americké administrativy 
ještě víc věci utajovat a tím 
bránit potřebné diskuzi, je 
děsivá. Takže doufám, že 
náš film způsobí rozruch,“ 
uvedl Gibney při prezentaci 
snímku.

Zero Days popisuje vznik 
počítačového červa Stux-
net, kterého kolem roku 
2009 USA a Izrael vyvinuly 
k útoku na íránská jaderná 
zařízení. Virus se ovšem 
následně rozšířil do světa 
a po odhalení v podstatě 
poskytl ostatním vzorec pro 
podobné útoky. „USA a Izrael 
tak vypustily džina z lahve. 
Nyní může něco podobného 
provést Írán i jim,“ myslí 
si izraelský novinář Yossi 
Melman, jeden z konzultan-
tů a protagonistů snímku. 
Spolu s novinářem New York 
Times Davidem Sangerem 
na tiskovce připomněl, kolik 

Průměrná 
novinka klasiků 
megadeth

megadeth: Dystopia
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Na novince čtete

řádky
od padesátníka,  

milionáře  
a znovuzrozeného 

křesťana.

Dokument varuje 
před kyberzbraněmi

kyberútoků jako severoko-
rejská odplata americké-
mu studiu Sony přišlo po 
Stuxnetu.

„Znepokojuje mě, jak málo 
o kyberzbraních víme a jak 
rychle se vyvíjejí. U kyber-
útoků je k tomu velmi těžké 
určit, odkud pochází,“ uvedl 
Gibney. Svá data čerpal od 
zasvěcených informátorů 
i z dokumentů včetně těch 
nezveřejněných. Několik svě-
deckých výpovědí spojil do 
jedné osoby, kterou ve filmu 
ztvárňuje herečka. „Zčásti 
to je lepší dramaticky, zčásti 
to je kvůli ochraně zdrojů, 
natáčeli jsme v době, kdy 
Obamova vláda agresivně 
postihovala ty, kteří nechali 

něco uniknout,“ vysvětlil 
režisér, který nepovažuje 
Juliana Assange a Edwarda 
Snowdena za kriminálníky. 
„Podle mne nám zveřejně-
ním utajovaných dokumen-
tů prokázali hodnotnou 
službu.“

Velký ohlas měla na Ber-
linale i evropská premiéra 
dokumentu Where to Invade 
Next, v níž Michael Moore 
navštěvuje převážně evrop-
ské země a zjišťuje, v čem 
by si z nich USA měly vzít 
příklad. Režisér zotavující 
se ze zápalu plic sice osobně 
nepřijel, pozitivní a zábavný 
divácký kousek obecenstvo 
i tak oceňovalo každou chvíli 
potleskem. 

HVězDa. Alex Gibney kromě společenských dokumentů točí  
i filmy o celebritách, jako byli Lance Armstrong či Steve Jobs.
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viNAřství

Mistři předvedou své 
umění v řezu révy vinné

Ve Vinařství Škrobák v Čej-
kovicích se v pátek koná  
12. ročník Mistrovství ČR 
v řezu révy vinné. Vinaři 
předvedou svou zručnost 
– nejde jen o rychlost, ale 
i kvalitu a čistotu řezu. A vi-
naři podruhé: na brněnském 
výstavišti proběhne v sobotu 
39. jihomoravská regionální 
výstava vín spojená s pře-
hlídkou vín a cimbálovkou.

ExpOziCE

Do Držkové za půvabem 
psacích strojů

Ojedinělou výstavu psacích 
strojů lze vidět od pátku 
do soboty v obecním úřadu 
v Držkové na Zlínsku. 
Exponáty předvede sběratel 
vyučený jako opravář těchto 
psacích strojů. Historickým 
i těm novodobějším kusům 
perfektně rozumí, dokáže 
je rozložit na jednotlivé díly 
a opět bleskově složit a navíc 
o všem poutavě vyprávět. 

spOlEčENsKá AKCE

Na nejluxusnější  
ples do Rudolfina

Organizátoři sobotního 
Plesu v pražském Rudolfinu 
se rozhodli v novorenesanč-
ním sálu skloubit to nejlepší 
z tradiční plesové kultury 
s moderními prvky a vytvo-
řit exkluzivní galavečer, vr-
chol plesové sezony v Praze. 
Na patrně nejluxusnějším 
českém plesu vystoupí šest 
kapel, které hosty provedou 
celým večerem.

KONCERt

Ec chajim – synagogální 
hudba v Praze

Drážďanský synagogál-
ní ženský sbor uspořádá 
v neděli v pražské Maiselově 
synagoze koncert, během 
něhož zazní díla Salomona 
Sulzera či bývalého praž-
ského sbormistra Davida 
Rubina, ale i díla moderních 
izraelských autorů. Ženský 
sbor byl založen v šedesá-
tých letech minulého století 
v Drážďanech.

výstAvA

Jak žili naši  
předkové na venkově

Jihočeské muzeum v Čes-
kých Budějovicích otevírá 
v sobotu v rámci velikonoč-
ních svátků výstavu Život 
našich předků na venkově, 
jež potrvá do 1. května. Před-
staví řemesla a činnosti, kte-
rým se lidé v zimě a na jaře 
věnovali – výrobě provazů, 
svíček, předení, tkaní či 
draní peří, ale i tradiční 
velikonoční zvyky. /bo/
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WORld pREss 
phOtO. Čínská 
závislost na uhlí, tak 
Kanaďan Kevin Fra-
yer nazval snímek, 
se kterým zvítězil 
v kategorii Každo-
denní život prestižní 
fotografické soutěže 
World Press Photo 
za rok 2015. Muž 
na něm tlačí tříkolku 
na pozadí uhelné 
elektrárny v provin-
cii Šan-si. Do 59. roč- 
níku soutěže se při- 
hlásilo 5775 fotogra-
fů ze 128 zemí. Po-
rota měla na výběr 
z 82 951 snímků.
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